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Protokoll fört vid pensionärsrådets sammanträde den 16 april 2012 
 

Justerat den 18 april 

  

 Godkänt via e-post 

Marianne Svensk    Gunnar Carlsson  

                        

Plats: Förvaltningen, Telefonvägen 30, Lars-Magnus 

Tid: Kl. 14.30-17.00 

 

Närvarande 

Marianne Svensk ordförande PRO 

Kerstin Svenson vice ordförande SPRF 

Eiwor Arthursson ledamot PRO 

Valter Lund  ledamot PRO 

Lars Åsberg ledamot SPF  

Rolf Lindquist  ledamot  SPF  

Bertil Wretlund         ersättare                      PRO 

Bertil Andersson ersättare PRO 

Ingrid Eriksson ersättare  SPF 

Gunnar Carlsson ersättare SPF 

 

Förvaltningen 

Maria Mannerholm stadsdelsdirektör (§ 9)  

Yvonne Goldberg  avdelningschef för personalfrågor och utförare inom äldreomsorgen 

Anneli Rydström  sekreterare 

 

Stadsdelsnämnden (§ 9) 

Abit Dundar (FP), ordförande 

Eva Fagerhem (S) vice ordförande 

Johan Faxér (MP) 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

 

§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade välkommen till dagens sammanträde och förklarade mötet 

öppnat.  

 

§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes.  

 

§ 3. Utseende av justerare 

Marianne Svensk och Gunnar Carlsson utsågs att justera dagens protokoll. 
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Bordlagd fråga om justering av pensionärsrådets protokoll diskuterades. 

Två förslag ställdes mot vararandra för röstning. 

1. Förslag att pensionärsrådets protokoll jämte ordförande (PRO) justeras av 

ledamot/ersättare från SPF/SPRF, så att det alltid justeras av en från vardera 

pensionärsorganisation. 

2. Förslag att pensionärsrådet följer tidigare rutin, som innebär att alla 

ledmöter/ersättare ges möjlighet att jämte ordförande justera pensionärsrådets 

protokoll. 

 

Förslag 1 fick en röst och förslag 2 fyra röster, vilket innebär att pensionärsrådet 

följer sin tidigare rutin. Beslutet gäller året ut.   

 

§ 4.  Anmälan av protokoll 

 

 Pensionärsrådet 2012-03-20 

 Protokollet godkändes och lades till handlingarna. 

 

 Gunnar Carlsson frågade om även trafikfrågor kan tas upp i pensionärsrådet. 

Svar ja. Förvaltningen ansvarar inte för trafikfrågor men rådet kan framföra synpunkter 

och ställa frågor som förvaltningen sedan för vidare till rätt instans. Gunnar Ohlsén och 

Anna Ambjörn från samhällsplaneringsavdelningen kommer regelbundet till 

pensionsrådet och informerar om aktuella plan-, lokal- och parkfrågor och där också 

frågor kring trafik och gator kan tas upp. 

 

 Rådet för funktionshinderfrågor 2012-03-15 

Pensionärsrådet ställer sig bakom rådet för funktionshinderfrågors påpekade om de höga 

hyrorna (ca 8 500 kr per månad) för nyproducerade lägenheter i gruppbostad, som 

många funktionshindrade har svårt att klara av utan bidrag (bostadsbidrag och 

kommunalt bostadsbidrag, KBH.) 

 

Höga hyror i nyproducerade lägenheter i t.ex. seniorboende och trygghetsboende är 

också ett problem för de äldre. 

 

Stadsdelsnämnden 2012-03-22 

Ang. § 5. Planering för Axelsbergs servicehus. Pensionärsrådet framförde att man står 

fast vid sin uppfattning att servicehuset ska fortsätta att vara servicehus och inte 

avvecklas.   

 

Kommunstyrelsens pensionärsråd 2012-03-13 

Ang. § 6. Diskussion med stadens revisorer om revisionsrapporten 2012:2 

”Styrning, uppföljning och kontroll av beviljade insatser inom äldreomsorgen” 

  

 Pensionärsrådet ställer sig bakom KPR:s uttalande, som lyder.   

”KPR anser att staden ska se till att kommunens egna MAS:ar får rätt till 

övergripande kontrollfunktioner gentemot privata utförare i äldreomsorgen. 

Kommunala MAS:ar ska kunna genomföra granskningar av privata utförare 

oberoende av deras egna MAS:ar. KPR anser också att för att kunna genomföra 

sina i lagen stadgade funktioner får kommunala MAS:ar inte belastas med den 

ordinarie uppföljningsarbete som görs på stadsdelsförvaltningar. Dessutom bör 

MAS:arna få en oberoende ställning mot stadsdelsförvaltningarna.”   
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Seminarium 

Pensionärsrådet deltar gärna på halvdagsseminariet om den framtida utvecklingen 

av äldreomsorgen i kommunal- och privatregi, som nämns i KPR:s protokoll. 

Anneli Rydström undersöker närmare och återkommer med besked.  

 

§ 6. Aktuell information från stadsdelsförvaltningen 

Yvonne Goldberg informerade om aktuella äldreomsorgsfrågor. 

Den 22 mars fattade stadsdelsnämnden beslut om planeringen för Axelsbergs och 

Trekantens servicehus.  

  

 Axelsbergs servicehus 

Stadsdelsnämnden har gett förvaltningen i uppdrag att säga upp lokaler och 

servicehuslägenheter vid Axelsbergs servicehus fr.o.m. 1 september 2012. Detta 

innebär att servicehuset avvecklas och blir seniorboende fr.o.m. 1 september. Hur det 

ska gå till kommer att redovisas i ett s.k. genomförandeärende till stadsdelsnämnden 

i maj. Servicehuset har ett ”flyttgeneral” som sköter det praktiska genomförandet på 

servicehuset. 

 

Den 12 mars inbjöd förvaltningen boende och anhöriga till ett informationsmöte. 

Fastighetsägaren Micasa, Axelsbergs vårdcentral, Trygghetsjouren samt 

förvaltningens medicinskt ansvarig sjuksköterska (MAS) informerade och svarade 

på frågor.  

 

Bl.a. informerade Anders Nordstrand, vd för Micasa, att målsättningen är att ha en 

värdinna på seniorboendet, anordna mer underhållning och använda de gemensamma 

lokalerna för olika aktiviteter. De boende framförde att lokalen runt den öppna 

spisen är en viktig mötes- och samlingspunkt. Det var ett bra och informativt möte 

och de boende verkade nöjda, enligt Yvonne.  

 

Pensionärsrådet undrade om det kom upp frågor om samlingssalen. Enligt Yvonne 

diskuterades inte samlingssalen.  

 

Trekantens servicehus  

Stadsdelsnämnden har gett förvaltningen i uppdrag att av Micasa beställa en 

projektering för ombyggnation av Trekantens servicehus och utreda 

förutsättningarna för genomförande av en sådan ombyggnation. En ombyggnation 

innebär att de boende på servicehuset måste evakueras. Hur det ska gå till kommer 

att redovisas i ett genomförandeärende till stadsdelsnämnden i maj.  

 

Yvonne redogjorde i stora drag för genomförandet. Ombyggnationen av 

badrummen kommer att ske i två etapper, 50 lägenheter åt gången. Första etappen 

blir Lövholmsvägen 31 och andra etappen därmed Lövholmsvägen 27. Etapp 1 

kommer att evakuera till andra lägenheter under augusti månad. Återflytt är 

planerad till månadsskiftet november/december. 

 

Turordning kommer att gälla för evakueringen, som innebär att den boende som 

haft servicehusbeslut längst tid/bott längst tid på servicehus(kan vara Trekanten 
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eller annan servicehus) väljer först. Nyhetsbrev delas regelbundet ut till boende och 

anhöriga. 

 

Detta är ett omfattande arbete som kommer att påverka de boende och ställa krav 

på ett bra genomförande. Förvaltningen har tillsatt en styrgrupp där förutom 

Yvonne också avdelningschefen för lokal- och samhällsplaneringsavdelningen och 

lokalintendenten, samt beställarchefen för äldreomsorgen ingår. I styrgruppen ingår 

också de två flyttgeneralerna, servicehusets två administrativa assistenter, som 

kommer att organisera och sköta arbetet på servicehuset samt svara på frågor. De 

känner de boende väl, vilket bidrar till att skapa trygghet under evakueringen.   

 

Individuellt samtal 

Både på Axelsberg och Trekanten besöker biståndshandläggare de boende för ett 

individuellt samtal, där den boendes behov och önskemål tas upp. Vid samtalet kan 

det t.ex. framkomma att den äldre behöver och vill flytta till ett vård- och 

omsorgsboende.  

 

Äldrestöd 

 Pensionärsrådet frågade hur det blir med enheten Äldrestöd.  

 

Yvonne informerade att Äldrestöds verksamhet fortsätter men med andra 

enhetschefer. Verksamheten har bl.a. finansierats genom de stimulansbidrag som 

erhållits via Socialstyrelsen och som nu upphört. Enheten omstruktureras därför, 

vilket innebär att enhetschefen för Fruängsgårdens servicehus ansvarar för 

Seniorhälsan, fixartjänsten och dagsutflykter. Anhörigstödet kommer att tillhöra 

Axelsbergs vård- och omsorgsboende/korttidsboendet, där former för anhörigstöd 

och avlastning/växelvård ska utvecklas. Korttidsboendet har en låg beläggning och 

förvaltningen ser därför över hur verksamheten ska användas och utvecklas.  

 

Inom Äldrestöd finns också två dietister och en frivilligsamordnare, där 

förhandlingar pågår med facket. Vid äldreförvaltningen finns 

kostrådgivare/koststrateger som enheterna kan vända sig till för råd och utbildning.    

 

§ 6. Ärenden till stadsdelsnämnden 2012-04-19 

  

Ärende 2: Svar på medborgarförslag om en administrativ 

biståndshandläggartjänst 

 Pensionärsrådet hade inget att tillägga. 

 

 Ärende 3: Underlag för budget 2012 med inriktning 2014 och 2015 

Ang. övertagandet av hemsjukvården som planeras till 2015, undrade 

pensionärsrådet på vilket sätt detta kan innebära ett ökat kvarboende. 

 

Yvonne informerade att förvaltningens MAS ingår i stadens arbetsgrupp gällande 

frågan om kommunaliseringen av hemsjukvården, som får återkomma med svar.  
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Mot bakgrund av förslaget om att demensboende ska vara bemannat dygnet runt, 

frågade pensionärsrådet hur det ser ut på boendena i stadsdelen. Yvonne svarade att 

det finns personal dygnet runt på demensboendena.  

 

 

 

 

Ärende 6: Verksamhetschef enligt hälso- och sjukvården 

Pensionärsrådet hade inga synpunkter. 

 

 Ärende 7: Årsrapport 2011 för Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

Pensionärsrådet tog upp fråga om avvikelser utifrån revisionskontorets 

bedömningskriterier i bilaga 1 och undrade vad det handlar om.  

  

I det här sammanhanget handlar det främst om avvikelser gentemot budget och 

måluppfyllelse, enligt Yvonne. 

 

§ 7. Rapport från förtroenderåden 

Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: Årsmöte hölls den 2 april. 

Midsommarfest anordnas den 7 juni. 

 

Nybohovs förtroenderåd, Marianne Svensk: Förtroenderådet planerar en vårfest i 

maj. Rådet kommer att subventionerna bussutflykter som genomförs i samverkan 

med Äldrestöd.    

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: Nästa förtroenderådsmöte är den 24 

april. Den 3 maj blir det vårlunch på Trekanten. 

Pensionärerna är nöjda med att Trekantens servicehus blir kvar som servicehus. 

 

Axelsbergs förtroenderåd, Rolf Lindquist: Rolf hade inget nytt att rapportera. 

 

Fruängsgårdens förtroenderåd, Lars Åsberg: Förtroenderådet hade möte den 29 

mars och planera att ha midsommarfest i juni. 

 

§ 8. Övriga frågor   

  

Aktivitetspark vid Axelsberg 

Under projekteringen av ombyggnaden av Kinmanssonsvägen 41 fanns förslag om 

en aktivitetspark för äldre vid servicehuset. Skapandet av aktivitetsparken sköts på 

framtiden under ombyggnationen men skulle aktualiseras efter åtgärder av 

tegelfasaden. Anneli Rydström informerade att enligt fastighetsägaren Micasa, så 

finns det inga medel avsatta i år för en aktivitetspark. Eventuellt kan det bli pengar 

nästa år för ett begränsat utrymme med ett antal träningsredskap. 

 

Fruängsgårdens servicehus 

Lars Åsberg undrade vem som ska betala för uteblivit besök hos fotvården i de fall 

där personal bokat tid åt den boende och sedan glömt bort det och inte hämtat den 

boende. Detta har förekommit och den äldre har då fått betala vilket inte kan vara 

rätt, menade Lars. Anneli kontaktar servicehusets enhetschef.  
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§ 9. Frågor till presidiet 

Politikerna inledde med att säga att de tyckte att pensionärsrådet frågor var bra och 

viktiga. 

  

 Pensionärsrådets fråga  

1. Generösare biståndsbedömning för servicehus 

På vilket sätt kan nämnden verka för att stadens riktlinjer ändras, så att t.ex. äldre 

som vill flytta till servicehus på grund av sociala skäl eller bor i hus utan hiss, ges 

möjlighet att få flytta till ett servicehus. Den äldre blir socialt isolerade vilket leder 

till passivitet och sämre hälsa. Detta är också viktigt att väga in i 

biståndsbedömningen, menade pensionärsrådet.  

 

I stadsdelen finns det många trevåningshus utan hiss, vilket innebär att servicehusen 

behövs. Den äldre vill kunna planera inför sin ålderdom och tänker då att det är bra 

att flytta till ett servicehus och inte behöva flytta igen. Alla äldre har heller inte råd 

med att flytta till nyproducerade lägenheter eller till trygghetsboende/seniorboende, 

där hyrorna höjs efter ombyggnation.  

 

Svar: Stadsdelsnämndens politiker tycker att detta är en viktig men också en 

komplex fråga.  

 

Abit Dundar (FP) menade stadens att riktlinjer är generösa och ska ta hänsyn till den 

äldres hela situation. Det är också viktigt att det finns flera olika boendeformer för 

äldre såsom servicehus, trygghetsboende, seniorboende samt vård- och 

omsorgsboende för äldre med omfattande behov.    

 

Eva Fagerhem (S) tycker att bedömningen kan vara för ”snål” och att riktlinjerna 

behöver ändras. 

 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) framförde att det är angeläget att ta upp vad som är skälig 

levnadsnivå och menade att det inte är skäligt att bo tre trappor upp utan hiss och inte kunna 

komma ut. En viktig åtgärd är också att höja taket för bostadstillägget. 

 

Johan Faxér (MP) menade att det är de äldres behov som ska vara styrande. Bostadsfrågan 

är angelägen och måste matcha behoven. Rimlig hyra för äldre är viktigt. 

 

Pensionärsrådets fråga 

2. Ökade verksamhetsbidrag till pensionärsföreningarna.  

Pensionärsrådet tycker att bidragen till föreningarna ska höjas. 

Pensionärsorganisationernas insatser är viktiga för de äldre. Ökade krav ställs också 

på att pensionärsorganisationerna ska samverka och bidra med sina insatser. 

Kostnaderna för föreningarna har ökat men inte verksamhetsbidraget. Vad tänker 

nämnden göra åt detta? Pensionärsrådet framförde att varje krona som en förening 

får är viktig för att kunna fortsätta med sin verksamhet. 

 

Svar: Stadsdelsnämndens politiker tycker att pensionärsorganisationernas insatser är 

mycket viktiga och förstår föreningarnas problem med att få pengarna att räcka till. 
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Abit Dundar (FP) berättade att stadsdelsnämnden får en ”påse pengar” av 

kommunfullmäktige, som stadsdelsnämnden har att hålla sig inom när man fattar 

beslut om fördelning av bidrag till olika organisationer och föreningar.   

  

I sammanhanget diskuterades fördelning av bidrag till föreningen Fenix och 

verksamheten på Hövdingagården. Stadsdelsnämndens politiker och förvaltningen 

redogjorde för bakgrund, skäl och förutsättningar för bidragen till dessa 

verksamheter.    

 

Föreningen Fenix vänder sig till flera målgrupper och har olika typer av anpassade 

verksamheter och kan därför inte jämföras med andra föreningars och 

pensionärsorganisationernas verksamheter, menade Abit Dundar (FP). 

 

Eva Fagerhem (S) menade att Fenix får en stor del bidragen och att detta är ett 

problem som också diskuterats inför stadsdelsnämndens beslut om fördelning av 

verksamhetsbidragen.  

 

Maria Mannerholm informerade att för Hövdingagården gäller ett helhetskoncept 

som omfattar verksamhet för barn, ungdomar och äldre och där det inte går att ta 

bort någon del. Detta innebär att pengarna för ”äldreverksamheten” inte kan 

överföras till annan verksamhet eller andra föreningar. 

 

Abit Dundar (FP) tog också upp att det är viktigt att fler nyttjar lokalerna på 

Hövdingagården.  

 

Marianne Svensk informerade att Hövdingagårdens lokaler redan idag är väl 

utnyttjade med den verksamhet som bedrivs av PRO, SPF, Seniorhälsan och 

SeniorNet och att det därför kan bli svårt att få plats med fler verksamheter.  

 

Pensionärsrådets fråga 

3. Planer för brandstationen. 

Pensionärsrådet har ställt sig bakom förslag om att göra brandstationen till ett 

kulturhus. Nu föreslås att brandstationen ska bygga om till skola. 

Hur blir det med brandstationen? Det finns en förening som driver denna fråga och 

det är viktigt att stadsdelsnämnden och förvaltningen lyssnar på deras förslag, 

menade rådet.  

 

Svar: Abit Dundar (FP) informerade att folkpartiet har tagit ställning för en skola, då 

det finns ett stort och ett akut behov av en skola i området.  

 

Politikerna framförde att man gärna ser en kombination av skola och kulturhus, samt 

att man kommer att ta del av föreningens synpunkter.  

 

Johan Faxér (MP) tog upp att miljöpartiet varit drivande i frågan om ett kulturhus. 

Designhuset har föreslagit till skola. Fastighetsägaren Vasakronan vill dock ha 

bostäder här.  

 

Maria Mannerholm informerade också att det visat sig att det inte går att bygga om 

Designhuset till bra och fungerade skollokaler. 
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Pensionärsrådets fråga 

4. Bättre snöröjning för att minska halkolyckor 

Pensionärsrådet tog upp att många äldre halkar och skadar sig på vintern på grund av 

dålig snöröjning och halkbekämpning av trottoarer och gångvägar. Förutom lidandet 

för den enskilde så är det också kostsamt för samhället. Exempel finns på kommuner 

där man minskat antalet halkolyckor genom att prioritera snöröjning av trottoarer 

före gator. Vad gör stadsdelsnämnden för att förbättra snöröjningen och minska 

antalet halkolyckor?  

 

Svar: Abit Dundar (FP) informerade att ansvaret för snöröjningen ligger på 

Trafikkontoret. Stadsdelsnämnden har idag en mindre del som endast omfattar vissa 

parkvägar. 

Stadsdelsnämndens politiker tycker att detta är en viktig fråga och anser att ansvaret 

för snöröjningen ska återgå till stadsdelsnämnden, som har kännedom och kunskap 

om de lokala behoven. 

 

Pensionärsrådet tackade politikerna för ett givande möte. 

 

§ 10. Nästa sammanträde 

Nästa sammanträde äger rum tisdagen den 22 maj, kl. 10-12 med förmöte kl. 9.15. 

 Plats. Besöksrum 1. 

    

§ 11.  Sammanträdet avslutas 

 Ordförande tackade alla för dagens möte och förklarade därmed mötet avslutat.  

 

 

 

Vid protokollet: Anneli Rydström 


